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ســرویس سیاسی-   عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: در واردات 
خودرو فقط منافع باشگاه خودروسازان داخلی مورد توجه قرار می گیرد و عملًا 

سر مردم بی کلاه مانده است.
روح الله ایزدخواه ، درباره آخرین وضعیت واردات خودرو، اظهار داشت: بنده طرح 
ساماندهی خودرو را در مجلس تدوین کردم و در این طرح شاخص ها و اهرم هایی 
گذاشتیم تا یکسری اهداف در حوزه خودرو محقق شود. یکی از این اهداف آن 

بود که کمبود خودرو در بازار از بین برود.
وی بیــان کرد: ما در ایــن زمینه تاکید کردیم که عرضه و تقاضای خودرو باید با 
یکدیگر سنخیت داشته باشد، برای مثال اگر در سال یک و نیم میلیون خودروی 
سواری نیاز داریم و فقط یک میلیون آن در بازار داخلی تولید می شود، ۵۰۰ هزار 
دستگاه خودروی باقی مانده و مورد نیاز مردم باید از طریق واردات خودرو تأمین 
شود. مجلس تلاش کرد واردات خودرو را به گونه ای تنظیم کند که به تولید داخلی 
ضربه ای وارد نشود و فقط به اندازه کمبود داخلی و بر اساس نیاز واقعی جامعه، 

خودرو وارد شود.
مشکل ما کمبود خودروهای لوکس نیست

ایزدخواه ادامه داد: یکی دیگر از اهداف ما برای مطرح کردن طرح واردات خودرو 
آن بود که انحصار در واردات را از بین ببریم و اجازه دهیم هر کسی بتواند خودرو 
وارد کند. هدف دیگر ما آن بود که خودروهای اقتصادی و مورد نیاز عموم مردم 
وارد کشور شود، چرا که مشکل ما کمبود خودروهای لوکس نیست و تاکید کردیم 
باید خودروهای اقتصادی و مورد نیاز مردم وارد شود تا مردم توانایی خرید آن را 

داشته باشند و قدرت خرید آنان هم در این مسأله لحاظ شود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اســلامی تصریح کرد: طرح 
ساماندهی خودرو با رویکردهای مذکور ابتدا در کمیسیون صنایع و معادن و سپس 
در صحن مجلس به تصویب رسید. همان موقع مجمع تشخیص مصلحت نظام 

به آن ایراداتی گرفت و عملاً این مصوبه مجلس در دست انداز افتاد.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: یکی از ایراداتی که به 
مصوبه مجلس درباره واردات خودرو گرفته شد مربوط به کمبود ارز بود، این در 
حالی است که ما گفته بودیم ارز واردات خودرو از محل ارز اشخاص خارج از 
کشور تأمین شود، اما بانک مرکزی زیر بار نرفت و گفت نمی تواند آن را احصا کند 
و تشخیص دهد ارز خارج از کشور کجاست. البته ما گفتیم که این ایراد شماست 
که نمی توانیم ارز اشخاص خارج از کشور را شناسایی کنید و ایراد قانونی نیست 
و باید شیوه های شناسایی منابع ارزی را اصلاح کنید که زور بانک مرکزی چربید 
و در بحث ارز سقف گذاشتند و سقف منابع ارزی برای واردات خودرو را تعیین 

کردند که ما با این موضوع مخالف بودیم.
مجمع تشخیص مصلحت نظام مصوبه واردات خودرو را تغییر داد

وی ادامه داد: مجلس بر مصوبه خود اصرار کرد، اما مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خودش تغییراتی در مصوبه مجلس برای واردات خودرو ایجاد کرد. بنده به 
عنوان طراح طرح ساماندهی صنعت خودرو عرض می کنم که آن چیزی که مجمع 
تشخیص مصلحت نظام درباره واردات خودرو طراحی کرد، آن چیزی نبود که 
ما می خواستیم. ما واردات خودرو را با هدف حل مشکل کشور در این عرصه در 
نظر گرفته بودیم، اما در مجمع تشخیص مصلحت نظام محدودیت هایی را برای 

این کار در نظر گرفتند.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: در مصوبه 
مجلس آمده بود که هر شخص حقیقی و حقوقی ایرانی باید بتواند خودرو وارد کند 
که این موضوع در مجمع تشخیص مصلحت نظام اصلاح شد و آنان گفتند صرفاً 
شرکت های ذیصلاح می توانند واردات خودرو انجام دهند و صرفاً خودروسازان 
فعلی این اجازه را پیدا کردند که واردات خودرو انجام دهند که این مسأله هم منجر 
به انحصار و هم تعارض منافع برای آنان شد، چرا که کسی که خودش خودروساز 
است، هیچ گاه با واردات، انحصار خودش را از بین نمی برد. در واقع، مجلس به 
دنبال آن بود که انحصار در حوزه تولید و واردات خودرو از بین برود، اما بسیاری 

از این موارد مورد نظر مجلس در مصوبه واردات خودرو رد شد.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی بیان کرد: مصوبه مجلس برای 
واردات خودرو چندین بار رفت و برگشت داشت و دستخوش تغییرات زیادی 
شــد. دقیقاً از جایی که مصوبه واردات خودرو از دســت مجلس خارج شد و در 
مجمع و دیگر جاها طراحی شد، عملاً یک قانون دیگر به تصویب رسید و می توان 
گفت مجمع تشخیص مصلحت نظام یک قانون جدید در حوزه خودرو نوشت.

افزایش تعرفه واردات خودرو، رقابت پذیری را کاهش می دهد
ایزدخواه گفت: ما گفته بودیم هر چقدر خودرو در داخل به لحاظ تولید کم داریم، 
مابقی آن از طریق واردات تأمین شود، اما آن را حذف کردند و عملاً آن چیزی که 
تحت عنوان واردات خودرو تنظیم شده است، کارکرد مناسبی ندارد. در نظر گرفتن 
تعرفه های گمرکی بالا برای واردات خودرو را هم شــاهد هستیم که این مسأله، 
رقابت پذیری واردات خودرو را از بین می برد، دسترســی عموم مردم به خرید 
خودروهای وارداتی را از بین می برد و باعث گران شدن قیمت خودرو هم می شود.

وی تاکید کرد: در واقع، مصوبه واردات خودرو به گونه ای تنظیم شــده است که 
دوباره منافع باشگاه خودروسازان داخلی تأمین می شود. آن چیزی که الان در حوزه 
واردات خودرو انجام می شود، فقط به نفع باشگاه خودروسازان داخلی است که 

گویا هیچ گاه نمی خواهند انحصارشان از بین برود.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شــورای اسلامی بیان کرد: ما به دنبال 
آن بودیــم که واردات خودرو با در نظر گرفتن منافع مردم باشــد، نه اینکه فقط 
خودروســازان دیده شــوند، اما الان چیزی که برای واردات خودرو تنظیم شده، 
بیشتر به سمت تحقق منافع باشگاه خودروسازان داخلی تمایل پیدا کرده و عملًا 
سر مردم بی کلاه مانده است که با این وضعیت، دوباره خودروهای لاکچری وارد 

می شود و خودرو گران می شود.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: با این شرایط، شاهد کاهش 
قیمت خودروهای داخلی نخواهیم بود. اخذ تعرفه های مضاعف برای واردات 
خودرو را شاهد هستیم، از سوی دیگر واردات خودرو قطره چکانی است و توسط 
عده ای خاص انجام می شود که همه این موارد باعث می شود حتی اگر واردات 

خودرو انجام شود، اثری روی تنظیم بازار داخلی نداشته باشد.
ایزدخواه تصریح کرد: البته نفس واردات خودرو به خودی خود باعث می شــود 
حباب قیمت خودرو بترکد و همین الان هم شاهد هستیم که قیمت بسیاری از 
خودروها بین ۱۰ تا ۲۰ درصد کاهش یافته است که این موضوع به وضوح به همه 
نشان داد قیمت خودرو در بازار داخلی ما حباب دارد و این حباب ها واقعی است.

ایزدخواه عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

مصوبه مجلس برای واردات خودرو 
را به کل تغییر دادند  

هادی طحان نظیف درباره کمک هایی هم که داوطلبان 
انتخابات مجلس می توانند از افراد مختلف دریافت کنند، 
گفت: در این قانون آمده که از چه کســی می توان و یا 
نمی تــوان کمک دریافت کرد. از محکومان اقتصادی و 
شخصیت های حقوقی )هلدینگ، کارخانه، شرکت و...( 
نمی توان کمک دریافت کرد. تنها از اشــخاص حقیقی 
می توان پول دریافت کرد که آن اشخاص هم باید حتماً 
ایرانی باشند. دریافت کمک مالی از این افراد تبعات دارد 

که تبعات آن خیلی روشن است.
وی این نکته را هم بیان کرد که دریافت کمک مالی از افراد 
نیز سقف دارد. یک فرد تنها می تواند ۲۰ درصد هزینه های 
یک داوطلب را تامین کند و نمی تواند تمامی هزینه های 
داوطلب را تامین کند؛ چراکه اگر آن داوطلب به مجلس 
راه پیــدا کند وامدار آن فردی خواهد بود که هزینه های 

تبلیغاتی وی را پرداخت کرده است.
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به این سوال دیگری 
مبنی بر اینکه آیا ممکن است افراد این قانون را دور بزنند، 
گفت: تمام هزینه کردها باید در سامانه ای مشخص شود. 
تبلیغات یک امر بیرونی و عینی اســت. اگر هزینه کمی 
برای تبلیغات اعلام شود و در عمل مردم شاهد هزینه های 
هنگفت برای تبلیغات باشند، تناقض شکل می گیرد و 

دستگاه ها حساس خواهند شد.
طحــان نظیف اعلام کرد که ایــن قانون ضمانت های 
اجرایی سنگینی هم پیش بینی کرده است. به طور مثال 
اگر داوطلبی مراعــات نکند و تخلف کند، قانون یک 
تــا دو دوره محرومیت از حضور در انتخابات مجلس 
پیش بینی کرده است. ضمن اینکه قانون برای افراد غیر 
داوطلب که مرتکب تخلف بشوند هم مجازات هایی در 

نظر گرفته است.
سخنگوی شورای نگهبان سخنانش درباره این قانون را 
اینگونه جمع بندی کرد: قانون ابعاد مختلف را پیش بینی 
کــرده و بالاخره باید از یک جایــی گام های ابتدایی را 

برداشت.
طحان نظیف در پاسخ به این سوال که چرا یک فرد که در 
گذشته رد صلاحیت شده در این دوره تایید شده یا اینکه 
کسی که در گذشته تایید شده و اکنون دارای مسئولیت 
است، رد شده، آیا معیارها تغییر کرده است؟ گفت: قوانین 
انتخاباتی مختلف و برای هر انتخابات یک قانون مجزا 
داریم. هر کدام از انتخابات  ریاست جمهوری، مجلس 
شــورای اسلامی، مجلس خبرگان رهبری و شوراهای 
اسلامی شــهر و روستا قانون و شرایط خاص خودش 

را دارد.
سخنگوی شورای نگهبان اضافه کرد: لذا ممکن است 
یک نفر دارای شــرایط برای کسب نمایندگی مجلس 
خبرگان رهبری باشد، اما برای ریاست جمهوری نباشد. 
یا اینکه یک فرد دارای شرایط برای حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوری نباشــد اما برای انتخابات مجلس 

شورای اسلامی دارای شرایط باشد.
طحان نظیف بر همین اســاس عنــوان کرد: یک نفر در 
انتخابات  مختلف شــرایط یکسان ندارد؛ یعنی ممکن 
اســت صلاحیت های وی در یک انتخابات تایید و در 

دیگری تایید یا احراز نشود.
سخنگوی شورای نگهبان در ادامه وضعیت یک فرد در 
یک انتخابات را مورد بررسی قرار داد و گفت: نخست 
اینکه ممکن است شرایط برای داوطلبی افراد تغییر کند؛ 
کما اینکه اکنون با اصلاح قانون انتخابات مجلس شورای 
اســلامی تغییرات اندکی در شرایط داوطلبان انتخابات 

مجلس به وجود آمده است.
وی دومین دلیل تبدیل رد به تایید یا تایید به رد را تغییر 
شرایط افراد اعلام کرد و افزود: ممکن است فردی در 
گذشته تایید شده اما با رفتارها و اقدامات مجرمانه ای 
که انجام داده اســت، ردصلاحیت شود. برعکس نیز 
ممکن است؛ یعنی فرد در گذشته پرونده قضایی بازی 
داشته که آن پرونده بسته و وی نیز تبرئه شده است. یا 
اینکه دستگاه هایی که در گذشته استعلام وی را منفی 
اعلام کرده بودند، طی برگزاری جلساتی با وی به این 
نتیجه رســیدند که موانع وی برای داوطلبی برطرف 

شده است.
در هر دوره ای صلاحیت های افراد را مجدد بررسی 

می کنیم
طحان نظیف همانطور که در گذشته نیز بیان داشته بود، 
اعلام کرد: ما در هر دوره ای صلاحیت های افراد را مجدد 

بررسی می کنیم.
این عضو حقوقدان شورای نگهبان این نکته را هم اضافه 
کرد که قانون برای بررسی صلاحیت ها مراحل مختلفی 
پیش بینی کرده است. نظری که در دو سه هفته پیش درباره 
صلاحیت هــای داوطلبان اعلام شــد، نظر هیات های 

اجرایی انتخابات مجلس بود.
وی درباره آن هیات ها گفت: هیات های اجرایی ارتباطی 
با شورای نگهبان ندارند. ۸ نفر از اعضای آن از معتمدین 
مردمی در حوزه انتخابیه و شهرستان هستند. تعدادی از 
اعضا هم شخصیت های حقوقی چون فرماندار، رئیس 

اداره ثبت احوال و نماینده دادگستری است.

دلیل بررسی صلاحیت ها در چند مرحله

طحان نظیف درباره مرحله دوم بررسی صلاحیت ها که 
در هیات های نظارت استانی انجام می گیرد، گفت: اکنون 
هیات های نظارت استانی در حال بررسی صلاحیت های 
داوطلبان انتخابات مجلس شورای اسلامی هستند که ۵۰ 
روز مهلت دارند. پس از آن شــورای نگهبان به بررسی 
صلاحیت ها خواهد پرداخت. معمولاً هر سه مرحله را 
به شورای نگهبان نسبت می دهند اما تنها مرحله نهایی 
مربوط به شورای نگهبان است و طبق قانون جدید شورا 
۳۰ روز زمان برای بررســی صلاحیت ها دارد. هرکس 
شکایتی نسبت به هر یک از مراحل داشته باشد می تواند 

شکایتش را به مرحله بعد اعلام کند.
ســخنگوی شــورای نگهبان درباره اینکه چرا بررسی 
صلاحیت ها در چند مرحله انجام می گیرد، اظهار داشت: 
اتقان بررسی صلاحیت ها و طی یک سیر منطقی برای 
قانون گذار مهم بوده است. اگر مهم نبود تنها یک مرحله 
پیش بینی می کرد. مراحل مختلف پیش بینی شده تا حرف 
افراد شنیده شود و حق افراد تضییع نشود. مراحل طولانی 

و پیچیده می شود اما اتقان کار افزایش می یابد.
طحان نظیف در پاســخ به این ســوال که آیا آماری از 
تغییر وضعیت داوطلبــان در هیات های نظارت دارید 
گفت: اکنون آماری نداریم؛ چراکه بررسی صلاحیت ها 
در هیات های نظارتی به تازگی شــروع شده است. اما 
همانطور که بارها گفتم در هر یک از مراحل ممکن است، 

نظرات تغییر یابد.
وی خاطرنشان کرد: مراحل بررسی صلاحیت ها مستقل 
و ترکیب های هیات ها نیز مستقل و در هر مرحله متفاوت 
است. بنابراین هرچه جلوتر می رویم، بررسی ها با دقت 

بیشتری انجام می گیرد.
وضعیت نماینده های ردصلاحیت  شده

طحان نظیف در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه 
برخی از نماینــدگان کنونی مجلس به دلیل عدم التزام 
عملی به نظام جمهوری اســلامی ایران برای انتخابات 
مجلس آینده تایید صلاحیت نشدند، این در حالی است 
که آن ها هم اکنون نماینده مجلس هستند و قرار است تا 
پایان دوره نیز نماینده مجلس بمانند. اینکه افرادی التزام 
علمی ندارد و اکنون نماینده هستند، خلا قانونی است؟ 
بیــان کرد: ما در قانون با این وضعیت مواجه هســتیم. 
نظراتی که اشاره کردید هم مربوط به مرحله قبل است. 
ممکن است نظری در مرحله قبل داده شده و در مرحله 
بعد اصلاح شود و تغییر یابد. از الان نمی توان حکم نهایی 
برای افراد صادر کرد. باید سیر بررسی صلاحیت ها در 

هیات های نظارت نیز طی شود.
وی عنــوان کرد: بالاخره قانون پیش بینی کرده آن فردی 
که در مجلس است باید چهار سال نمایندگی را برعهده 
داشته باشد. قانون می تواند وضعیت دیگری را پیش بینی 

کند.
سقف هزینه کردهای داوطلبان در حال بررسی است

طحان نظیف درباره »شــفافیت منابــع مالی داوطلبان 
انتخابات« بود که سخنگوی شورای نگهبان ابتدا اظهار 
کرد: قانون شفافیت منابع مالی فقط برای انتخابات مجلس 

شورای اسلامی است.
ســخنگوی شــورای نگهبان بیان کرد: این قانون در 
بهمن ماه ســال ۱۳۹۸ و چنــد روز پیش از برگزاری 
انتخابات مجلس یازدهم به تصویب رسید و فرصت 
اجرا پیدا نکرد. لذا انتخابات مجلس دوازدهم، اولین 
انتخاباتــی خواهد بود که این قانــون در آن اجرایی 

خواهد شد.
طحان نظیف گفت: از ابتدای ســال در مصاحبه ها و در 
جلساتی که با دستگاه های درگیر با امر انتخابات داشتیم، 
متذکر شدیم که این قانون، قانون جاری کشور است و 
باید مبنای عمل قرار گیرد. زمان هم برای تمهید مقدمات 
فراهم اســت و مانند دوره قبل نیســت. لذا گفتیم که 

تمهیدات اجرایی فراهم شود.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان این قانون را نسبتاً 
جامع و کامل دانست و عنوان کرد: ممکن است در مقام 
عمل، نقصان ها و خلاهایی داشته باشد که به مرور باید 
برطرف شود. من درخواست می کنم که این قانون مورد 

مطالعه و مطالبه قرار بگیرد تا عملیاتی شود.
وی ســپس درباره جزئیات این قانون انتخاباتی گفت: 
ایــن قانون موضوعات مختلفی را پیش بینی کرده و در 
ثبت نام اخیر نمایندگان هم مبنای عمل بود. به طور مثال 
داوطلبان باید شماره حسابی به عنوان حساب انتخاباتی 
به ســامانه اعلام می کردند؛ در واقع تمام هزینه کردهای 
انتخاباتی از طریق این حســاب انجام خواهد شد. این 
حساب برای ما مبنا خواهد بود و اصل هم بر این است 
که این حساب انتخاباتی است، مگر اینکه خلاف آن ثابت 
شود. لذا افراد یا باید افتتاح حساب می کردند یا اینکه یکی 
از حساب هایی را که داشتند به این موضوع اختصاص 
می دادند. بانک هم گواهی می داد که حساب انتخاباتی 

است. این اولین قدمی بود که برداشته شد.
ســخنگوی شــورای نگهبان افزود: در مورد ســقف 

هزینه کردها نیز در قانون معیارها و مشخصاتی ذکر شده 
است. براساس سه عامل جمعیت، وسعت جغرافیایی 
و تعداد کرســی که هر حوزه انتخابیه در مجلس دارد، 
وزارت کشور برای هر حوزه انتخابیه عددی را مشخص 
می کند. وزارت کشور باید سقف هزینه  کردها را تعیین و 
هیات عالی نظارت بر انتخابات تایید کند. وزارت کشور 
ارقام را به ما اعلام کرده و در حال بررسی است. سقف 
هزینه کرد هر حوزه انتخابیه پس از تایید در هیات عالی 

نظارت به کاندیداها اعلام خواهد شد.
چالش جدید سخنگو برای روز قانون اساسی

چالشی که سال گذشته طحان نظیف مطرح کرده بود این 
پرســش از مردم بود که تاکنون چند بار قانون اساسی را 
خوانده اید. وی چالش امسال را هم اینگونه بیان کرد: اگر 
مردم قابی در دفتر هر یک از مسئولان داشته باشند، کدام 
اصل از قانون اساسی را روی آن می نویسند تا در پیشگاه 
هر مسئولی باشد و مسئول هر روز با آن مواجه شود تا در 

راستای تحقق آن تلاش بیشتری انجام دهد.
این عضو حقوقدان شــورای نگهبان ســپس بیان کرد: 
متاســفانه مراجعه مان به قانون اساسی کم است. قانون 
اساسی ما این قابلیت را دارد که همه مردم به آن افتخار 
کنند. من در هر فرصتی به دنبال این هســتم که مردم به 

قانون اساسی مراجعه کنند.
وی خاطرنشــان کرد: قانون اساسی در هر کشوری از 
جمله در کشــور ما مهمترین قانون است. این قانون به 
عنوان قانون مادر شناخته می شود و خیلی از موضوعات 
در آن ذکر شده است. مهمترین ارزش های ملت در قانون 
اساسی پیداست. قانون اساسی ۱۷۷ اصل دارد و شامل 
۱۴ فصل است که به موضوعات مختلف پرداخته است. 
این قانون در ابتدا ۱۷۵ اصل بود که در بازنگری که در آن 

به وجود آمد به ۱۷۷ اصل افزایش یافت.
طحان نظیــف عنوان کرد: یکی از وجــوه قابل  افتخار 
قانون اساســی، فصل »ملت« اســت. حقوق ملت در 
فصل ســوم قانون اساسی ذکر شده است. از مردم عزیز 
می خواهم به این قانون مراجعه کنند. در قانون اساســی 
صلاحیت نهادهای مختلف ذکر شــده است. هر قوه و 
نهاد اختیارات و وظایفی دارد. طبیعی اســت که در هر 
قانون اساســی وظایف قوای مختلف را ببینیم اما اینکه 
برای قانون گذاران نظام جمهوری اسلامی ایران حقوق 
ملت برایشان به قدری مهم بوده که در یک فصل مجزا به 
آن پرداخته اند، جز وجوه قابل افتخار قانون اساسی است.
سخنگوی شورای نگهبان درباره چالش سال گذشته هم 
گفت که بازخوردهای خوبی داشــت. برخی عدد ذکر 
کردنــد و برخی گفتند که تاکنون مراجعه نکرده ایم اما 

مراجعه خواهیم کرد و آن را مطالعه خواهیم کرد.
برگزاری ۲۲ جلسه برای بررسی برنامه هفتم

طحان نظیف درباره رویکرد شــورای نگهبان نسبت 
به لایحه برنامه هفتم و افزایش ســن بازنشســتگی که 
بازخوردهای بسیاری در رسانه ها داشت گفت: برنامه 
هفتم خیلی حجیم است و تاکنون در این رابطه ۲۲ جلسه 
در شورای نگهبان برگزار شده است. برای اینکه بتوانیم 
ظرف مدت زمان ۲۰ روزه اظهارنظر کنیم، پیش از آنکه 
متن رســمی را دریافت کنیم، بررسی این لایحه را آغاز 

کردیم.
وی افــزود: هنوز بــه این موارد نرســیدیم، چراکه از 
مصوبات اخیر مجلس شورای اسلامی در برنامه هفتم 
توســعه اســت. بنابراین هنوز بحثی در مورد افزایش 
سن بازنشستگی، متناسب سازی حقوق بازنشستگان 
و کاهش مدت خدمت ســربازی که مردم خیلی پیگیر 
هســتند و به من نیز زیاد پیام می دهند، صورت نگرفته 
است. بنابراین چون هنوز در صحن شورا مطرح نشده 

نمی توانم نظر شورا را بیان کنم.
سخنگوی شورای نگهبان درباره این سوال که آیا شفافیت 
آرای نمایندگان منعی دارد؟ و آیا وی به آن رای خواهد داد 
پاسخ داد: طرح شفافیت تصویب شد که البته با اشکالاتی 
مواجه شــد. آن اشکالات هم مربوط به شفافیت آرای 
نمایندگان نبود. راجع به توسعه ای بود که این طرح پیدا 

کرده بود.
وی افــزود: تا پیش از اینکــه رای گیری الکترونیکی 
شــود، در گذشــته رای گیری به صورت قیام و قعود 
صورت می گرفت و شفاف بود. اکنون تعداد بسیاری 
از نمایندگان در سامانه ای که قابلیت مشاهده برای همه 
مردم دارد، آرای شــان را به صورت داوطلبانه و شفاف 

بیان می کنند.
طحان نظیف اعلام کرد: از نظر قانونی منعی نداریم اما 
این کار به لحاظ قانون می خواهد در قالب طرحی انجام 
بشود که آن طرح چون ابعادش فراتر از مجلس بود و 
سایر قوا و دســتگاه ها را دربرمی گرفت و ملاحظاتی 
در مورد آن جاها وجود داشــت، در رفت و برگشت با 

اشکالاتی مواجه شد.
ســخنگوی شورای نگهبان درباره سرنوشت این طرح 
گفت: این طرح اکنون در دست شورای نگهبان نیست. 
به دلیل یکی دو مورد به مجمع تشخیص مصلحت نظام 
ارجاع شــد. در مجمع نیز هیات عالی نظارت بر حُسن 
اجرای سیاســت های نظام نکاتی داشت. مجلس باید 
اصلاح کند. هر وقــت اصلاح کند، ما و مجمع مجدد 

بررسی می کنیم.

ممنوعیت استفاده از کمک های مالی محکومان اقتصادی 
و شخصیت های حقوقی برای داوطلبان انتخابات مجلس

سخنگوی شورای نگهبان تشریح کرد:

  سرویس سیاسی-   سخنگوی شورای 
نگهبان گفت: داوطلبان انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شــورای اسلامی نمی توانند از 
محکومان اقتصادی و شخصیت های حقوقی 
)هلدینــگ، کارخانه، شــرکت و...( کمک 
دریافت کنند بلکه فقط اشــخاص حقیقی و 
ایرانی می توانند ۲۰ درصد هزینه های داوطلب 

را تامین کنند.

سیاسی

ســرویس سیاسی-     رییس فرهنگستان علوم پزشــکی ایران، ضمن انتقاد از 
نگاه غیر تخصصی به حرفه پزشکی، به مهم ترین راهکارهای کاهش مهاجرت 

پزشکان اشاره کرد.
سیدعلیرضا مرندی، نگرانی خود از بابت بی توجهی به جامعه حرفه ای متخصصان 
حوزه پزشکی را این گونه بیان کرد: پزشکان و دیگر متخصصان حوزه سلامت 
سرمایه های ارزشمندی از منابع انسانی تخصصی محسوب می شوند که تحول 
نظام سلامت را از جایگاه پیش از انقلاب اسلامی به جایگاه امروز سبب شده اند.

وی افــزود: پیش از انقلاب بیماران ما برای درمان های تخصصی با دریافت ارز 
دولتی به خارج از کشور می رفتند در حالی که امروز شاهد ورود بیماران به کشور 
برای دریافت خدمات پزشکی هستیم که برای کشور ارزآوری دارد. حیف است 
فراموش کنیم که منشأ این خدمات چه کسانی بوده اند و یا از یاد ببریم که در دوران 
دفاع مقدس و حتی چندی پیش در دوران کرونا به عنوان دو مقطع از تاریخ اخیر 
کشــور پزشکان چگونه جانبازی کردند و در هر دو عرصه خدمت، شهدایی را 

تقدیم جامعه خود کردند.
مرندی گفت: متأســفانه گویی این فداکاری ها گاه فراموش می شود و شاهدیم 
نهادهایی همچون صدا و سیما و برخی از دیگر رسانه ها همسو با برخی از مسئولان 
کشــور با طرح موضوعاتی همچون تعارض منافع، اهمیت جایگاه کارشناسی 
پزشکان و متخصصان سلامت را در تصمیم گیری های نظام سلامت زیر سوال 

می برند.
وی با تاکید بر جایگاه حرفه پزشکی در سراسر جهان، برخی تصمیمات شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، مجلس شورای اسلامی و دولت را که فارغ از نگاه حرفه ای 
به سلامت گرفته می شود نوعی اهانت به این حرفه دانست و افزود: حرفه مندان 
پزشکی گوهرهای گرانبهایی از نظر منابع انسانی هستند که با صرف میلیاردها هزینه 
پرورش یافته اند و با غفلت از اهمیت تصمیمات کارشناسی برای این حرفه، کشور 
از وجود آنها محروم می شود و در رقابت جهانی برای جذب نیروی کار متخصص، 

شاهد مهاجرت آنان به خارج خواهیم بود.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی با تقدیر از نگاه مثبت رهبری به جایگاه حرفه 
پزشــکی که همواره برای متخصصان این عرصه دلگرم کننده بوده است، اظهار 
داشــت: در پی مکاتبه ای که با رئیس جمهور در زمینه حفظ سرمایه های انسانی 
پزشــکی داشتیم و نشست های تخصصی که پس از آن برگزار شد، اقداماتی از 
سوی معاونت ریاست جمهوری برای هماهنگ سازی دولت در جهت مهار پدیده 
مهاجرت متخصصان حوزه پزشکی در نظر گرفته شده که عملیاتی شدن آنها زمان 

لازم دارد.
وی، اعمال فشار مضاعف مالیاتی بر پزشکان و تعیین سقف دریافت را در شرایط 
کنونی که دیگر مشاغل چنین مسائلی ندارند از عوامل مهم بیرونی کاهنده انگیزه 
خدمت بیشــتر در جامعه پزشکی دانســت و تاکید کرد: برخی از مسائل درون 
حرفه مانند غفلت مسئولان وزارت بهداشت از جایگاه رشته های مادر تخصصی 
بیماری های داخلی و کودکان که فوق تخصص ها از آنها منشــعب می شوند و یا 
رشته های مهمی همچون بیهوشــی و روانپزشکی باعث شده متخصصان این 
رشــته ها درآمد پایینی داشته باشند و این رشته ها دیگر داوطلب نداشته باشند و 

حتی ما متخصصان آنها را زودتر در موج مهاجرت از دست بدهیم.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران توصیه کرد برای حفظ حرفه مندان پزشکی 
در کشور و جلوگیری از مهاجرت آنان رسانه ملی و مسئولان در تمام سطوح به 
دنبال ارائه مشوق ها برای ماندگاری این نیروهای تخصصی باشند و به جای تاختن 
به ساحت حرفه ای متخصصان سلامت با بزرگنمایی تخلفات برخی افراد معدود 
در نظام سلامت همچون بحث زیرمیزی اجازه دهند تا وزارت بهداشت و نظام 
پزشکی به این موارد بپردازند و ده ها هزار حرفه مند دیگر با این جنجال ها دچار 

دلسردی از کار خود نشوند.
مرندی همچنین با اذعان به اینکه باید به تخلفات پزشکی دقیق رسیدگی شود، 
نظارت کنونی را بر متخلفان ناکافی دانست و تاکید کرد: برخورد مناسب توسط 
افراد ذی صلاح با تخلفات پزشکی امری قابل قبول است اما رسانه ای کردن برخی 
امور و اظهارنظرهای شتابزده برخی از مسئولان کشوری در زمینه مسائل گوناگون 
این حرفه بدون آنکه ضرورتی باشد، عامل کاهش اعتماد جامعه پزشکی و آزردگی 

آنان می شود.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران، برخورد قانونی از سوی وزارت بهداشت، 
نظام پزشــکی و قوه قضائیه با متخلفان حرفه پزشــکی را از درخواســت های 
فرهنگســتان دانست که باید محدود به متخلفان باشد و نباید آبرو و اعتبار همه 

شاغلین نظام سلامت را با زیر سوال بردن حرفه آنها در معرض خطر قرار داد.
مرندی ضمن اشاره به اظهارنظر غیرکارشناسی اخیر مطرح شده در شورای انقلاب 
فرهنگی مبنی بر جذب پزشک متخصص از مقطع دیپلم یا موضوع افزایش ظرفیت 
دانشکده های پزشکی در سال قبل بدون نظر کارشناسی موافق به بهانه تعارض 
منافع، مهم ترین راهکارهای کاهش مهاجرت پزشکان را این گونه جمع بندی کرد: 
جدی گرفتن جایگاه تخصصی سلامت و روند کارشناسی برای تصمیم گیری در 
این حوزه، توجه به حرمت حرفه پزشکی و لزوم پرداخت حق الزحمه منصفانه 
به پزشکان تمام وقت در دانشگاه ها و شاغلین در مناطق محروم از مهم ترین ارکان 
تأمین کننده اعتماد حرفه پزشکی به مسئولان، ارتقای اعتبار حرفه نزد مردم و تأمین 
حداقل معیشت مناسب برای خادمان سلامت است که غفلت از آنها ممکن است 
زمینه ساز مهاجرت بیشتر پزشکان شود؛ اگرچه همه پزشکان و متخصصان تمایل 

و اشتیاق بیشتری دارند که در سرزمین مادری خود خدمت کنند.
رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران، در پایان درک نادرست از مفهوم سلامت 
را عامل اصلی بســیاری از تصمیمات نادرســت در زمینه توسعه دانش سلامت 
حتی درون جامعه حرفه مندان پزشکی دانست و اظهار داشت: سلامت مرکب از 
پیشگیری، آموزش و مراقبت است و درمان، گران ترین و آخرین بخش خدمات 
سلامت است که در صورت بذل توجه کافی به مراحل قبل حفظ سلامت شامل 

پیشگیری و ارتقای سلامت با آموزش نیاز به آن کاسته خواهد شد.

مرندی رئیس فرهنگستان علوم پزشکی ایران تشریح کرد؛

چرا پزشکان مهاجرت می کنند  

4442499944424999
با یک تماس مشترک شویدبا یک تماس مشترک شوید

سرویس سیاسی-  نمایندگان مجلس، لایحه موافقتنامه تأسیس و چهارچوب 
فعالیت مراکز فرهنگی بین ایران و روسیه را به تصویب رساندند.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی گزارش کمیسیون فرهنگی در 
مورد لایحه موافقتنامه تأسیس و چهارچوب فعالیت مراکز فرهنگی بین دولت 
جمهوری اســلامی ایران و دولت فدراســیون روسیه را بررسی کرده و کلیات و 

جزئیات این لایحه را به تصویب رساندند.
بر اساس ماده واحده این لایحه؛ موافقتنامه تأسیس و چهارچوب فعالیت مراکز 
فرهنگی بین دولت جمهوری اسلامی ایران و دولت فدراسیون روسیه مشتمل بر 
یک مقدمه و ۱۸ ماده به شرح پیوست تصویب و به دولت اجازه مبادله اسناد آن 

داده می شود.
تبصره؛ در اجرای این موافقتنامه و اصلاحات بعدی آن رعایت اصول ۷۷ و ۱۲۵ و 

۱۳۹ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران الزامی است.

تصویب لایحه موافقتنامه تاسیس مراکز 
فرهنگی بین ایران و روسیه در مجلس


